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آرمان ملی – مطهره شفیعی: روزگذشته 
سوسن صفاوردی خبر برکناری  اش از دانشگاه آزاد 
را به »رویداد24« داد. هفته گذشته خبری مبنی 
بر »بازنشستگی اجباری« چند تن از استادان 
دانشکده علوم سیاسی واحد تهران مرکزی منتشر 
شد. طبق اطلاعی که این استادان داده بودند، در 
حالی که دروس آ نها روی تابلوی دانشکده هم 
بوده، به آنها اعلام شده که برای تسویه حساب 
و انجام فرآیند پایان کار به دفتر اداری دانشکده 

مراجعه کنند.
  اخراج به بهانه اسلامی کردن دانشگاه  ها

سوسن صفاوردی، همسر محمدعلی رامین و 
مادرشوهر مهناز افشار است. او روزگذشته گفت 
که: »ما ۹ نفر استادی که حکم بازنشستگی را 
به بهانه سن بازنشستگی تامین اجتماعی ابلاغ 
کرده  اند، بار  ها و بار  ها مورد تهمت قرار گرفیتم 
که ضدانقلاب هستیم، عدم لحاظ حق  التدریس 
در ترم جاری برای ما را نیز با همین ادله 
توجیه کردند. دانشگاه آزاد مدعی عمل پیرو 
چارچوب  های اخلاقی است اما باید این سوال 
از تصمیم  گیران آن پرسیده شود اینکه ۹ نفر را 
یکماه مانده به سال جدید تسویه کنند و به این 
فکر نکنند چندین ماه هم طول می  کشد تا تامین 
اجتماعی حقوق آنها را واریز کند و چگونه قرار 
است زندگی را سر کنند، با کدامیک از معیار  های 
اخلاقی قابل سنجش است؟ این حرکت کاملا 
غیراخلاقی و غیرعلمی است. اگر رئیس دانشکده 
فردی دلسوزی نسبت به این ۹ استاد بود، حداقل 
زودتر به اساتید اطلاع می  داد که چنین اتفاقی 
در حال رخ دادن است!« صفاوردی با بیان اینکه 
در 4 - ۵ ترم گذشته در دانشکده علوم سیاسی، 
شاهد کادرسازی و کادربندی بوده  ایم، بیان 
داشت: طبق مصوبات ابتدا باید اساتید هیات 
علمی ساعت  های موظفشان کاملا پر شود و اگر 
خواهان حق  التدریس هم هستند بازهم اولویت با 

هیات  های علمی است، اما در دو سه سال گذشته 
سیاست ریاست جدید دانشکده، این رویه به 
شکلی چشمگیر اعمال شد که بیش از ۱۵ نفر 
افراد خارج از دانشکده که حق  التدریسی بودند 
به دانشگاه می  آمدند و بعضا دروس تخصصی ما 
را به آ نها می  دادند و با اظهار علنی رئیس دانشکده 
که تدریس باید توسط افراد انقلابی انجام شود. 
او توضیح داد: رئیس دانشکده بار  ها تاکید کرده 
افرادی که »انقلابی« هستند باید در این دانشکده 
تدریس کنند. حالا اینکه منظور ایشان از انقلابی 
بودن چیست و ایشان بر چه مبنایی خود را مرجع 
ذی  صلاح برای تشخیص میزان انقلابی بودن 
اساتید می  داند، مشخص نیست. قطعا ایشان باید 
در قبال ادعای خود پاسخگو باشند. وی در نهایت 

اشاره کرد که حقوقش 7تا 8 میلیون خواهد بود.
  تحقق آنچه »رامین« می  خواست

یعنی  او  همسر  اظهارات  به  است  جالب 
محمدعلی رامین درباره دانشگاه آزاد در سال 
87 یعنی زمانی که در دولت بود، توجه شود. رامین 

تاکید زیادی بر اسلامی بودن دانشگاه  ها داشت و 
برای تخریب دانشگاه آزاد گفته بود: »باید برای 
مشکلات دانشگاه آزاد فکری شود؛ دلسوزان حوزه 
علمیه، مسئولان حکومت، نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی، قضات قوه قضائیه، محققان، 
اندیشمندان، اساتید دانشگاه و... باید تدبیری را 
برای مشکلات و خطرات این دانشگاه بیندیشند 
و....« وی در ادامه با اشاره به تلاش دشمنان برای 
ضربه زدن به انقلاب اسلامی، دانشگاه آزاد را 
بهترین بستر برای ورود دشمنان برای ضربه زدن 
به نظام دانست و گفته بود: »این سازمان می  تواند 
با دادن مدارك جعلی و نیمه جعلی، ساختگی 
و یا حتی واقعی پوشالی به برخی از مدیران به 
جای آموختن علم به مدرك گرایی بپردازد و از 
این طریق آنها برای ادای دین خود به آن سازمان 
مجبور خواهند شد تا برای خدمت رسانی و جبران 
دین خود امکاناتی را که در اختیار خود دارند را در 
اختیار آن سازمان قرار دهند. با این روش به تدریج 
آن سازمان به اصطلاح علمی می  تواند ساختارهای 

سیاسی حکومت را در هم شکند و آهسته آهسته 
صداقت کارگزاران حکومت را از آنها بگیرد و با 
دادن مدرك به مدیران و کارگزاران نظام در تمام 
دستگاه  ها نفوذ کرده و اهداف و خواسته  های خود 
را دنبال کند، در این زمینه نیز چنین سازمانی 
می  تواند محل خوبی برای اجرای این  گونه اهداف 

دشمن باشد.«
  مادر شوهرش مدافع عروس شد!

نام سوسن صفاوردی زمانی در رسانه  ها مطرح 
شد که پسرش یعنی یاسین با مهناز افشار ازدواج 
کرد. صفاوردی در یک مصاحبه در پاسخ به این 
سوال که   به  عنوان یک مادرشوهر فکر می  کنید 
مادرشوهر خوبی برای عروستان هستید؟ گفته بود: 
»من این را نمی  توانم جواب بدهم. باید از عروسم 
بپرسید....« وی در واکنش به اینکه »عروس تان 
را دوست دارید؟« تاکید کرد: »مگر می  شود 
نداشته باشم....« زمانی که از صفاوردی سوال شد 
  دلتان نمی  خواست عروس دیگری داشته باشید؟ 
رابطه  تان چطور است؟ ادامه داد: »دل من که 
نباید مطرح باشد. رابطه ما بسیار خوب است.« 
در سال ۹8 هم سوسن صفاوردی، مادر یاسین 
رامین، همسر مهناز افشار، به سخنان تند بهروز 
افخمی درباره علت مهاجرت این بازیگر به خارج 
از کشور، پاسخ داد. بهروز افخمی در گفت  وگو با 
شبکه افق، گفته بود: »حمایت  های همسر مهناز 
افشار از مزخرفات او باعث رفتنش از ایران شد.« 
در واکنش به این سخن، سوسن صفاوردی، در 
صفحه اینستاگرامی  اش، متن زیر را منتشر کرد: 
»جناب آقای بهروز افخمی، درمقام یک استاد 
دانشگاه باید عرض کنم اظهارات اخیر شما در 
پاسخ به مجری شبکه افق به طرز شگفت  آوری، 
تاسف برانگیز است. اینکه شما چه منشی را در 
پیش دارید، انتخاب خود شماست؛ اما آنچه غیر 
قابل چشم پوشی است، میدان دادن به امثال 

جنابعالی است.« 

»آرمان ملی« جزئیات طرح جدید ویژه حجاب را بررسی می  کند

بیحجابهاجریمهمیشوند
      از مسدودیت کارت ملی تا محرومیت از خدمات اجتماعی

    موسی غضنفرآبادی : طرح و برنامه ای داریم که کسانی که در معابر و مکان های دیگر کشف حجاب می کنند را از طریق سیستم 
شناسایی کنیم تا برایشان تخلف ثبت شود و در نهایت، این افراد از خدمات اجتماعی محروم خواهند شد

آرمان ملی - حمید شجاعی: بسیاری بر این باورند که در 
اتفاقات و تحولات چندماهه اخیر در جامعه دختران و زنان محوریت 
موضوع بودند. اما واقعیت این است که بحث مسائل زنان و چالش  های 
این حوزه صرفا به چندماه اخیر برنمی  گردد و حتی در سال  های 
گذشته نیز به انحای مختلف با این مساله مواجه بوده  ایم. در این میان 
مهم  ترین ماجرا بحث حجاب است. امری قانونی، عرفی و شرعی که 
بسیار بدان تاکید شده و بر مبنای قانون حاکم بر کشور نیز همه زنان 
موظف به رعایت آن هستند. این در حالی است که با گذشت زمان 
و بروز تغییرات در جامعه بسیاری معتقدند که باید طی این سال  ها 
و حتی دهه  های اخیر دستگاه  های متولی در امر حجاب کارهای 
فرهنگی بسیاری صورت می  دادند تا جامعه نیز بدون هیچ قید و 
اجباری حجاب را برگزیند؛ نه اینکه با رویکردها و برخوردهای دیگر 
بخواهیم این مساله را در جامعه نهادینه کنیم. به عبارت دیگر باید 
نوعی اقناع  سازی صورت می  گرفته که جامعه زنان به انتخاب حجاب 
به عنوان یک امر مطلوب برای خود دست بزند. در حالی که می  بینیم 
هر اندازه رسانه  های بیگانه طی سال  های گذشته تمام تلاش و نیروی 
خود را صرف مقابله با حجاب کردند، اما در داخل باید تلاش  ها و 
برنامه  هایی مدون بیشتری برای اقناع جامعه در جهت حرکت به 
سمت و سوی برگزیدن حجاب ایجاد و انجام می  شد. گرچه پیش 
از این نیز بارها طرح  هایی از قبیل طرح عفاف و حجاب، انضباط 
اجتماعی و ناظر۱ پیاده شده که پس از چندی از دستور کار خارج 
شده است. هر چند که طرح ناظر ۱ که شامل ارسال پیامک کشف 
حجاب به مالکان خودروها از سوی »پلیس« است، همچنان در حال 
اجراست. قدرمسلم برای یک مقوله فرهنگی باید در عرصه اجرا 
نیز نهادهای فرهنگی پیشقدم شوند. اما تاکنون این نهادها یا ورود 
نکرده  اند یا کمتر ورود کرده  اند. از طرفی با توجه به تحولات چند ماهه 
اخیر این مساله به میان آمد که در حوزه عفاف و حجاب باید قانون 
جدیدی وضع شود. نمایندگان مجلس نیز طی یکی دوماه گذشته 
به این مساله اشاره داشته  اند. آنچه مسلم است اینکه اصلاح یا تغییر 
قانون باید به کارآمدی آن منجر شود و صد البته که دستگاه  های 

فرهنگی نیز در این راستا مسئولیت بپذیرند. چه اینکه مرتضی آقا 
تهرانی، رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس گفته: »32 دستگاه در 
دولت با موضوع عفاف و حجاب مرتبط هستند که گزارش عملکرد 
آن  ها توسط مجلس شورای اسلامی خواسته شده است. موضوع 
عفاف و حجاب نیازمند یک فعالیت فراتر از دولت و مجلس است و 

برای بهبود شرایط باید تمام مردم پای کار بیایند.« 
 برخورد فیزیکی نداریم 

خصوص  در  مجلس  حقوقی  و  قضائی  کمیسیون  رئیس 
سخت  گیری  های مجدد درباره موضوع حجاب اظهارداشت: در 
حال حاضر طرح ناظر فعال بر بی  حجابی در خودروها، مثل سابق 
در دستور کار است و مجدد برای بی  حجابان پیامک ارسال می  شود. 
موسی غضنفرآبادی گفت: علاوه بر این و به زودی نیز، طرح و برنامه  ای 
داریم کسانی که در معابر و مکان  های دیگر کشف حجاب می  کنند 
را از طریق سیستم شناسایی کنیم تا برایشان تخلف ثبت شود و در 
نهایت، این افراد از خدمات اجتماعی محروم خواهند شد. وی افزود: 
در این رویکرد، در ابتدا برای فرد خاطی، پیامک ارسال می  شود و به او 
اخطار می  دهیم و در مرحله بعد و در صورت اصرار فرد بر بی  حجابی، 
او را با جریمه روبه  رو خواهیم کرد. در این طرح با کشف حجاب، 
کارت ملی شخص مسدود می  شود و تا زمانی که فرد بی  حجاب، 
جریمه بی  حجابی  اش را پرداخت نکند، همه خدمات اجتماعی او 
مثل امکان بهره  بردن از سیستم بانکی کشور و... را از او می  گیریم. 
عضو فراکسیون روحانیت مجلس بیان کرد: نمی  دانم این طرح قرار 
است در کدام کمیسیون نهایی شود، ولی فعلا و در ابتدا در کمیسیون 
قضائی و حقوقی مورد بررسی قرار می  گیرد. عمده این طرح، رعایت 
شئون اسلامی است که یکی از این موضوعات، کشف حجاب است. 
غضنفرآبادی ادامه داد: ما مصمم به تعقیب، بررسی و نهایی  کردن 
این طرح هستیم. فعلا طرح خام است و باید اول، طرحی آماده شود 
و بحث و بررسی  ها و کارهای کارشناسی بر روی آن انجام و در آخر 
تبدیل به قانون شود. وی در واکنش به اینکه این قانون می  تواند با 
مقابله بیشتر طرف  هایی که شما خاطی می  نامید، روبه  رو شود تصریح 

کرد: در رابطه با بستن کمربند در خودرو، سرپیچی اتفاق نیفتاد و 
احتمالا برای این موضوع هم به همین صورت باشد. وقتی طرحی 
تبدیل به قانون می  شود، باید اجرا شود. ولی باید بگویم در این رویکرد، 
برخورد فیزیکی را نخواهیم دید. در مورد اینکه رهبر معظم انقلاب هم 
گفتند افراد کم  حجاب نیز فرزندان ما هستند، باید بگویم پیگیری این 

طرح، هیچ منافاتی با فرمایش ایشان ندارد.
  نقاط متغیر و ابهام 

طرح جدید حجاب وضع شده و به نظر می  رسد که با اندك تغییراتی 
بر منبای همین طرح نیز عمل خواهد شد. با این حال آنچه می  توان 
از آن به عنوان نقاط متغیر نسبت به قانون سابق در نظر گرفت اینکه 
نخست؛ حضور فیزیکی و مواجهه مستقیم پلیس با افراد، تحت عنوان 
گشت ارشاد یا پلیس امنیت اخلاقی وجود نخواهد داشت. دیگر 
اینکه برخلاف گمانه  زنی  های چند ماه اخیر به نظر می  رسد موضوع 
مسدودشدن حساب »بی  حجاب  ها« از دستور کار طرح حجاب جدید 
خارج شده است؛ چرا که مسئولان به وضوح، دشواری یا حتی ناممکن 
بودن اجرای چنین ایده  ای را پذیرفته  اند. نکته سوم اینکه طرح 
حجاب جدید بیش از مواجهه مستقیم بر کنترل هوشمند و اجبارهای 
غیرمستقیم، متمرکز خواهد بود. اما ابهاماتی نیز در خصوص طرح 
جدید موجود است. اینکه در طرح حجاب جدید، هنوز برای ناظران و 
افکارعمومی مشخص نیست کارگزار تدوین طرح چه نهادی خواهد 
بود. مقدار و سطح جریمه  های افراد بی  حجاب همچنان محل تردید 
و گمانه  زنی  های مختلف قرار دارد. دیگر اینکه معیار و میزان دقیق 
تشخیص فرد بی  حجاب یا بدحجاب مشخص نشده است. کارگزاری 
اجرای این طرح نیز نامشخص باقی مانده است. آیا نیرویی جدید برای 
این امر در نظر گرفته می  شود یا همچنان پلیس امنیت اخلاقی در این 
زمینه نقش  آفرین خواهد بود. البته دیگر وجه نامشخص طرح حجاب 
جدید این است که افراد شناخته شده به عنوان بدحجاب آیا »مجرم« 
شناخته می  شوند یا »متخلف«؟ اینها پرسش  هایی است که پاسخ 
به آن و برونداد جزئیات بیشتر طرح می  تواند شفاف  سازی بیشتری 

نسبت به این طرح در جامعه ایجاد کند.

 

خبـــــــر
گسیل امکانات سپاه به مناطق زلزله زده 

فرمانده کل سپاه  در بازدید از مناطق زلزله زده    خوی 
گفت: همه توان سپاه را بهبود وضعیت زلزله ز دگان 
  به کار می گیریم.به گزارش  تسنیم از خوی، سردار 
سرلشکر پاسدار حسین سلامی  فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی صبح دیروز به منظور بازدید 
از  مناطق زلزله زده وارد فردوگاه خوی شد تا با حضور 
در مناطق زلزله  زده در جریان آخرین وضعیت مردم 
و نحوه امدادرسانی به زلزله زدگان قرار گیرد. سردار 
سرلشکر سلامی همچنین در جمع مردم مناطق 
زلزله زده خوی با بیان اینکه همه هدف ما این است 
که تا با بهره گیری از امکانات، زندگی در این روزهای 
سخت را برای شما عزیزان پایان دهیم، افزود: دوست 
داشتم این روزها را شما مر دم عزیز نداشته باشد و  ما 
سپاهی ها این شرایط را داشتیم ، اما باید از این شرایط 
عبور کنیم.وی با بیان اینکه به برادران سپاه ابلاغ 
می کنیم هر چه امکانات دارند به شهرستان خوی و 
مناطق زلزله  زده گسیل دهند، تصریح کرد: امیدوارم 
هر چه زودتر امکانات بهتر ی برای شما فراهم و این 
روزها سپری شود و ما خادمان شما در تلاشیم تا همه 

امور بهبود یا بد.

سوسن صفاوردی: ما را محترمانه اخراج کردند

»مادر شوهر« مهناز افشار غیرانقلابی از کار  درآمد
   محمدعلی رامین سال 87: باید برای مشکلات دانشگاه آزاد فکری شود؛ دلسوزان حوزه علمیه، مسئولان حکومت، نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 

قضات قوه قضائیه، محققان، اندیشمندان، اساتید دانشگاه و... باید تدبیری را برای مشکلات و خطرات این دانشگاه بیندیشند

خبـــــــر
 آمریکا 8 مقام ایرانی را 

تحریم کرد
ایران  پهپادی  برنامه  علیه  آمریکا 
تحریم های جدید اعمال کرد. وزارت خزانه 
داری آمریکا در راستای رویکرد دوگانه 
واشنگتن در قبال ایران و هراس از قدرت 
پهپادی تهران، باز هم تحریم های جدیدی 
را به این بهانه اعمال و هشت مقام ایرانی را 

تحریم کرد. 

یکشنبه 
1401 .11 .16
14رجب  05/1444     فوریه       2023

 

 آدرس غلط 
به مردم ندهید 

    
تدوین قانون 

پلتفرم های جدید 
خارجی 

فیلتر شبکه های اجتماعی مشکلاتی را پدید آورده است. 
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفت: قانون 
مدیریت پلتفرم های خارجی فضای مجازی در حال تدوین است 
و این اقدام در بسیاری از کشورها از جمله آمریکا صورت گرفته 
است. مرتضی آقاتهرانی افزود: مدیریت پلتفرم های فضای مجازی 
خارجی در دست اقدام است و این اقدام در بسیاری از کشورها 
از جمله آمریکا صورت گرفته و آنان 27۰ بند قانونی برای این 
نوشته اند. متأسفانه برخی ها اینگونه وانمود می کنند که مدیریت 
این شبکه ها جلوگیری از آزادی است در حالی که اینگونه نیست.

آیا تشکیل حزب جدید مشکل اصولگرایان را حل می کند؟ 
نماینده پیشین مجلس گفت: با اسم عوض کردن نمی شود به مردم 
آدرس غلط داد. برخی آدرس غلط می دهند و می خواهند چهره 
جدید بسازند، همین کارشان نشانه ضعف است. غلامعلی جعفرزاده 
ایمن آبادی در پاسخ به تشکیل حزب جدید در جریان اصولگرایان 
به نام جمعیت اعتلای نهادهای مردمی انقلاب اسلامی و اینکه این 
حزب دارای چه اهدافی است، افزود: با جبهه هایی که یک شبه با 
اهداف خاص و در نزدیکی انتخابات ایجاد می شوند تا یک موضوعی 
را به سرانجام برسانند، قطعا مشکلات کشور حل و فصل نخواهد شد.

سخنگوی ستاد امر به معروف و نهی از منکر گفت: من از 
آقای ضرغامی می خواهم در دهه پیروزی انقلاب اسلامی 
به مبانی امام و حضرت آقا رجوع کنند و مبانی آن را در نظر 
داشته باشند و نسبت به مسائل دقیق تر موضع گیری کنند. 
سیدعلی خانمحمدی افزود: ما روی همان طرح که قبلا 
نوشته ایم، هستیم که این کار با کمترین هزینه می تواند اجرا 
شود. امروز ما در حوزه گردشگری ضعف های جدی داریم، 
چه در حوزه جذب گردشگر در کشور و چه در حوزه بحث 

معرفی اماکن خودمان.

 انتقاد سخنگوی 
 امر به معروف 

از ضرغامی 

 بیشترین استیضاح وزرا 
در دولت روحانی کلید خورد

با نزدیک شدن به انتخابات دوازدهمین دوره مجلس 
حال برخی نمایندگان به تکاپو افتاده اند تا نشان دهند که 
از شرایط موجود و عملکرد دولت راضی نیستند و راه آنها 
از دولت جداست. از جمله ابزار هایی که برای نشان دادن 
انتقاد از دولت به کار می رود، استیضاح وزراست. نماینده 
مردم تبریز درباره جنبه انتخاباتی استیضاح های کنونی 
می گوید که استیضاح ها بیشتر با هدف دستیابی به 
امتیازات و خواسته ها صورت می گیرد. این مجلس هم 
باتوجه به تعهدی که در قبال دولت دارد، معلوم است 
سرنوشت آ نها چه خواهد بود. در مقابل نماینده مردم 
قزوین هم معتقد است که در استیضاح ها شرایط مردم و 
کشور در نظر گرفته می شود و اگر غیر این باشد یعنی راه 
را خطا رفته ایم. استیضاح جزو اختیارات نمایندگان و برابر 
قانون است و اگر به این شکل نگاه کنیم، نباید کاری انجام 
دهیم، چون هرکاری بکنیم ممکن است کسی حرفی بزند. 
احمد علیرضابیگی از جمله نمایندگانی است که بارها در 
گفت وگو با رسانه ها عنوان کرده که چندان امیدی به 
سرانجام رسیدن طرح های استیضاح وزرا در این مجلس 
ندارد. چراکه به باور وی از نمایندگانی که پیش تر به 
سیدابراهیم رئیسی نامه می فرستند و درخواست می کنند 
که به صحنه انتخابات بیاید، استیضاح ممکن نیست. این 
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در گفت وگو 
با »انتخاب« درباره جنبه تبلیغاتی و انتخاباتی استیضاح 
وزرا در مقطع فعلی، بیان کرد: »استیضاح ها بیشتر با 
هدف دستیابی به امتیازات و خواسته ها صورت می گیرد. 
این مجلس هم باتوجه به تعهدی که در قبال دولت دارد، 
معلوم است سرنوشت استیضاح چه خواهد شد. اگر کسانی 
در این راه قدم می گذارند، قائل به سرنوشت استیضاح 
نیستند، بلکه می خواهند به مختصر امتیازاتی برای حوزه 
انتخابیه شان دست پیدا کنند، ولی در نهایت سرنوشت 
استیضاح، سرنوشت به سامانی نخواهد بود.« اما نظر 
لطف ا... سیاهکلی، عضو کمیسیون صنایع مجلس که از 
جمله منتقدان وزیر صمت است و برای استیضاح او تلاش 
کرده، مقابل نظر علیرضا بیگی است. سیاهکلی درباره 
غالب بودن جنبه انتخاباتی استیضاح ها به »انتخاب« 
گفت: »استیضاح جزو اختیارات نمایندگان و برابر قانون 
است. در واقع اگر نمایندگان به آن عمل نکنند یعنی 
وظیفه خود را انجام نداده اند. اگر به این شکل نگاه کنیم 
نباید کاری انجام دهیم چون هرکاری بکنیم ممکن است 
کسی حرفی بزند. به هر حال هر دوره ای اتفاقی می افتد؛ 
یک موقع مساله امنیت، اقتصاد و... کشور مطرح می شود 
و ما وظیفه قانونی خودمان را انجام می دهیم.« وی در 
ادامه تاکید کرد: »در استیضاح ها شرایط مردم و کشور 
در نظر گرفته می شود. اگر غیر این باشد یعنی راه را خطا 
رفته ایم.« اعتراضات و انتقادات به عملکرد وزرای دولت 
رئیسی چند ماه بعداز روی کارآمدن آنها کلید خورد، 
انتقاداتی که بیشتر از سوی نمایندگانی مطرح می شد 
که خود رأی بالایی به حضور همین افراد در وزارتخانه ها 
داده بودند اما گویا به سرعت از دادن رأی اعتماد پشیمان 
شده بودند. انتقادات کم کم به مرحله علنی شدن رسید و 
به تذکر، اخطار و تهیه طرح استیضاح رسید، اما تا به امروز 
تنها استیضاح یک وزیر به مرحله عملیاتی شدن رسید 
که آن هم در نهایت با رأی اعتماد دوباره نمایندگان به 
فاطمی امین وزیر صمت همراه بود. طی چند هفته اخیر 
اما بحث استیضاح چند وزیر دیگر مطرح شده است و 
آنگونه که اخیرا علی نیکزاد، نایب اول مجلس مطرح کرده، 
»استیضاح ۹ وزیر حداقل با امضای ۱۰ نفر از نمایندگان 
روی میز هیات رئیسه است. او البته این را هم گفته که 
مجلس فراتر از آن سعی می کند با همراهی و تعامل با 

دولت گره گشای مشکلات باشد.«
  دولت روحانی رکورددار شد

نشانگر  مجلس  هر  در  استیضاح ها  بیشتربودن 
اختلاف نظرهای دو قوه است، فرقی هم نمی کند که دولت 
و مجلس همسو باشند یا از دو طیف سیاسی مختلف. 
چنانچه حسن روحانی با ۹ بار اعلام وصول شدن استیضاح 
دولتمردانش و به مرحله اجرارسیدن آن رکورددار است. 
پس از روحانی، محمود احمدی نژاد و سیدمحمد خاتمی 
قرار دارند که طرح استیضاح وزرای هر کدام 7 بار اعلام 
وصول شده است. در دولت سیدابراهیم رئیسی علاوه 
بر انتقادات به عملکرد وزرا، تاکنون یک وزیر استیضاح 
شده که در آخر رای اعتماد خانه ملتی ها را دوباره به 
دست آورده است. از همین رو، اگر بنابر گفته نیکزاد، 
طرح استیضاح ۹ وزیر دولت سیزدهم اعلام وصول شده 
و به مرحله اجرا، رئیسی می تواند رکورد بیشترین وزیر 

استیضاح شده را به دست آورد.

 دستورالعمل برگزاری تجمعات 
آماده شد

 وزارت کشور:
 ابلاغ دستورالعمل تجمعات؛ 

به  زودی
آرمان ملی: قانون اساسی و قوانین 
عادی بر برگزاری تجمعات درکشور توسط 
احزاب، گروه و تشکل  های مدنی تاکید 
دارند. از این جهت این قوانین تهیه شده 
است که مردم و جریان  های سیاسی 
بتوانند بدون واسطه خواسته  های خود 
را با مسئولان درمیان بگذارند. در طول 
سال  های گذشته به رغم وجود قوانین در 
مورد برگزاری تجمعات اما آیین  نامه اجرایی 
آن تهیه نشده بود و بعداز وقایع پاییز در 
ایران احزاب، گروه  ها و حتی مسئولان 
کشور بر لزوم اعطای مجوز برای برگزاری 
تجمعات قانونی تاکید کردند. اکنون به نظر 
می  رسد زمینه  های برگزاری تجمعات 
قانونی ایجاد شده است و احتمالا با توجه به 
اینکه احزاب و گروه  ها و حتی اصناف برای 
برگزاری تجمعات درخواست  هایی دارند؛ 
در آینده می  توانیم شاهد برگزاری تجمعات 

به صورت رسمی و قانونی باشیم.
  مبانی قانونی برگزاری تجمعات

اکنون مدیرکل امور سیاسی وزارت 
کشور با اعلام اینکه دستورالعمل برگزاری 
تجمعات قانونی تهیه شده است، گفت: 
این دستورالعمل به زودی به دستگاه  ها 
ابلاغ می    شود. در این دستورالعمل باید 
مرجع صدور مجوز و کسی که مجوز را 
دریافت می  کند. همچنین تامین کننده 
نظم و امنیت مراسم و وظایف دستگاه  های 
امنیتی و انتظامی برای برگزاری این 
مراسم مشخص شود. عبدا... مرادی در 
مورد راهکار وزارت کشور برای تشکیل 
تجمعات قانونی درکشور افزود: طبق اصل 
27 قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
تشکیل اجتماعات و راهپیمایی  ها، بدون 
حمل سلاح، به شرط آنکه مخل به مبانی 
اسلام نباشد آزاد است. پس قانون اساسی 
اعتراض را به طور اصولی پذیرفته است به 
شرطی که مقابل مبانی اسلام و همراه با 
حمل سلاح نباشد. در برخی قوانین زمینه 
برای اجرای این اصل از قانون  اساسی فراهم 
شده است، در ماده ۱۱ قانون فعالیت  های 
احزاب و گروه  های سیاسی مجوز به اعضا 
برای برگزاری تجمعات جزو وظایف وزارت 
کشور است. در آیین نامه تشکل  های مردم 
نهاد هم پذیرفته شده که آنها می  توانند 
درخواست تجمع کنند پس علاوه بر قانون 
اساسی در این دو قانون هم به طور مشخص 
برگزاری تجمعات بیان شده است و جزو 
حقوق تشکل  های سیاسی قلمداد شده 

است.
برگزاری  برای  آیین نامه  ای    

تجمعات
کشور  وزارت  سیاسی  کل  مدیر 
خاطرنشان کرد: از زمانی که دولت سیزدهم 
بر سر کار آمد با برگزاری تجمعات صنفی 
به  خصوص کانون بازنشستگان و شوراهای 
صنفی و گروه  های کارگری مواجهه شد 
و یکی از دغدغه  های جدی دولت این بود 
که این تجمعات را به شکل نهادینه تثبیت 
کند تا این تجمعات به شکل قانونی برگزار 
شود، بنابراین کمبودهای این قانون مورد 
بررسی قرار گرفت و مشخص شد که اصل 
27 قانون اساسی این حق را به رسمیت 
می  شناسد و در قوانین احزاب و آیین نامه 
تشکل  های مردم نهاد به این موضوع 
پرداخته شده اما در اجرا دستورالعمل 
مشخصی وجود ندارد. به همین خاطر 
وزارت کشور این موضوع را پیگیری کرد 
و دستورالعملی برای برگزاری تجمعات 
قانونی تهیه شد. در این دستورالعمل باید 
مرجع صدور مجوز و کسی که مجوز را 
دریافت می  کند همچنین تامین کننده 
نظم و امنیت مراسم و وظایف دستگاه  های 
امنیتی و انتظامی برای برگزاری این 

مراسمات مشخص شود.
  رایزنی وزارت کشور با احزاب

 وی ادامه داد: در ماه  های گذشته با 
خانه احزاب کمیته مشترکی را تشکیل 
دادیم و از ظرفیت خانه احزاب استفاده 
کردیم تا این پیش  نویس را با استفاده از 
نظرات اعضا تکمیل کنیم. مرادی با بیان 
اینکه پیش نویس بسیار خوبی حاضر 
شد تا بتوانیم اصل 27 قانون اساسی را به 
شکل عملیاتی و عینی اجرایی کنیم و حق 
پذیرفته شده را به شکل نهادینه عملیاتی 
شود، ابراز امیدواری کرد که در همین 
روزها این دستورالعمل به دستگاه  های 

اجرایی ابلاغ شود.


